

جامع التفسير رواية ودراسة جمع ودراسة الآيات (75-91) من سورة البقرة

فاطمة سمير السيد إبراهيم
إشراف الدكتورة: فاتن حسن حلواني

المستخلص

الحمد لله رب العالمين، والصلاة والسلام على محمد - ﷺ - وعلى آله وصحبه أجمعين. القرآن كتاب الله - ﷻ -، ومُعجزته الخالدة، فتفسيره من أشرف العلوم؛ لذا فقد ساهمت في هذا المشروع المبارك الخاص بجمع تفسير كتاب الله - ﷻ -، ومن أهداف البحث: التعرف على مصادر التفسير وتطوره ومناهج المفسرين، والتمرس على نقد التفسير والجمع بين أقوال المفسرين، والتطبيق العملي لمقررات السنة المنهجية، وتوظيف الجهود لإخراج موسوعة تفسير ذات منهج علمي رصين.

وخطة البحث هي: جمع التفسير الأثري للآيات، والتفسير بالدراسة، مرتباً ترتيباً تاريخياً بحسب الترتيب الزمني بتقديم السابق ثم اللاحق مع عدم تكرار النقل، ودراسة هذا الجمع، وبيان ما تثبت نسبتته إلى قائله وما لا تثبت، وما يصح من عدمه، والجمع أو الترجيح في حال الخلاف، مع الاستفادة من أقوال المفسرين في النقد والترجيح ومراعاة قواعد الترجيح. وتخريج الأحاديث والآثار وبيان درجتها من حيث الثبوت وعدمه. وعدم ذكر الاستطرادات الفقهية والعقدية والفلسفية والنحوية والروايات الموضوعية والإسرائيليات، والترجمة للأعلام المذكورين في البحث ترجمة مختصرة في أول موضع.

وقد اشتمل البحث على مقدمة وثلاثة فصول وخاتمة، الفصل الأول: تحريف اليهود كلام الله - ﷻ - عن علم، ونفاقهم، وعقابهم على ذلك، الآيات (75-82)، ويشتمل على سبعة مباحث. الفصل الثاني: مخالفة اليهود للمواثيق، الآيات (83-86)، ويشتمل على مبحثين. الفصل الثالث: موقف اليهود من الرسل والكُتُب، الآيات (87-91)، ويشتمل على أربعة مباحث. وكل مبحث يشتمل على ثلاثة مطالب: الأول: التفسير بالرواية، الثاني: التفسير بالدراسة، الثالث: التفسير الجملي.

ثم خلصت إلى نتائج، من أهمها: أن علماء الأمة الإسلامية على مدار تاريخها حرصوا على العناية بتفسير كتاب الله - ﷻ -، مما أوجد لنا الكثير من مراجع التفسير المتنوعة، وأن أغلب أسانيد التفسير الأثري يُعندُّ بها، وأن أغلب الخلاف بين المفسرين هو اختلاف تنوع. وأوصي طلبة الدراسات العليا في هذه الجامعة المباركة بالحرص على المساهمة في هذا المشروع المبارك.

COMPREHENSIVE COLLECTION OF QURANIC INTERPRETATIONS: NARRATIVE AND COMPREHENSIONA COLLECTION AND STUDY OF VERSES 75-91 CHAPTER 2: AL- BAQARA

Fatma Samir El-sayed Ibrahim
Supervision: D.Faten Hasan Halwany

SUMMARY

Praise be to Allah, and peace and blessings be upon our honest Prophet, Mohammed and to his family and companions.

Holy Quran is the book of Allah and the eternal miracle, and its interpretation is one of the noblest of all sciences. Therefore, I contributed to this blessed project which specialized for collecting the interpretation of the Holy book of Allah. The research objectives are: Identify the sources of interpretation, its development, curricula of the interpreter, the experience to criticize the interpretation, the combination between the statements of commentators, the practical application to the sunna courses methodology, and exert the efforts to interpret the output encyclopedia of sober scientific approach.

The research plan is: collecting interpretation archaeological of the verses, and dirayah interpretation, arranged historical arrangement according to chronological order to reinforce Previous to the subsequent without repeating the transference, the study of this combination, , and an explanation to what assured its attribution to its narrator and what doesn't attribute, what is true or not, and the combination of Preference in the state of rejection ,with the benefit of the commentators in the criticism and preference, considering the rules of preference.

And takhreeg(attributed)Al-Ahadeeth and Al-Athar(traces)and the explanation of its degree according to its constancy or not. Don't mention the jurisprudential, ideological, philosophical, grammatical digression, and the invented narration and the Israeliyat, and the biography of the mentioned Elites in the research and brief biography in the first position.

It included an introduction, three chapters and a conclusion.Chapter I: Jews twist the Words of Allah informed consent, their hypocrisy, and punished them for that, from verse (75) to verse (82), and includes seven sections.Chapter Two: violation of the Jews to the charters, from the verse (83) to verse (86), and includes two sections. Chapter III: The situation of the Jews towards Messengers and the Holy books from verse (87) to verse (91), and includes four sections. Every Study includes three demands: the first interpretation by rewayah, the second interpretation dirayah, Third: Interpretation of statement. Then, I concluded that to several results, including: the scholars of the Islamic nation throughout its history were keen to care for the interpretation of the Book of Allah which created us a lot of references to various interpretation, and that the most significant archaeological interpretation attribution, and most of the difference between the commentators is the difference in diversity . I recommend the graduated students in this university to contribute in this holy project.